
Письма в ЭЧАЯ. 2021. Т. 18, № 3(235). С. 298

РАДИОБИОЛОГИЯ, ЭКОЛОГИЯ И ЯДЕРНАЯ МЕДИЦИНА

ASSESSMENT OF TiO2 NANOPARTICLES
ACCUMULATION IN ORGANS AND THEIR EFFECT

ON COGNITIVE ABILITIES OF MICE
I. Zinicovscaia a, b, c, 1, A. L. Ivlieva d, E.N. Petritskaya d, D. A.Rogatkin d,

N. Yushin a, D. Grozdov a, K.Vergel a, K.Mamulová Kutláková e
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Because of good optical and electrical properties, TiO2 nanoparticles are widely used in many
fields of industry and medicine. To assess the effect of TiO2 nanoparticles on mice cognitive
abilities and their accumulation in different organs, daily, up to 2-month period, experimental mice
were administrated with TiO2 nanoparticles solution. Accumulation of titanium in blood, brain,
liver, kidneys, lungs and feces was assessed by neutron activation analysis. Cognitive abilities in
mice before and after TiO2 nanoparticles administration were evaluated in the Morris water maze
behavioral test. The amount of titanium in all organs was below the limits of detection of the
method and in feces it constituted (74 ± 7) µg/g. In the main Morris water maze behavioral test
at the control points statistically significant differences were found in the parameters of tracks
between capable experimental and control animals.

Благодаря хорошим оптическим и электрическим свойствам наночастицы диоксида тита-
на нашли широкое применение в различных областях промышленности и медицине. Чтобы
оценить влияние наночастиц диоксида титана на когнитивные способности мышей и их на-
копление в различных органах, экспериментальные мыши ежедневно в течение двух месяцев
пили раствор, содержащий наночастицы диоксида титана. Накопление в головном мозге, кро-
ви, печени, почках, легких и экскрементах оценивали с помощью нейтронно-активационного
анализа. Когнитивные способности мышей до и после приема раствора наночастиц диоксида
титана оценивали с помощью поведенческого теста в водном лабиринте Морриса. Содержа-
ние титана в органах было ниже пределов обнаружения метода и в экскрементах составило
(74 ± 7) мкг/г. В поведенческом тесте были обнаружены статистически значимые различия в
параметрах трека у способных экспериментальных и контрольных животных.
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